

# СОДЕРЖАНИЕ

---

Номер 12, 2018

---

## КОНСТИТУЦИИ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ – 25 ЛЕТ

Конституция РФ – правовая основа интеграции российского общества <i>В.Д. Зорькин</i>	5
Конституционные основы социального и территориального единства и дифференциации публичной власти. О новом прочтении и 25-летнем опыте осуществления некоторых положений Конституции РФ 1993 г. <i>А.Н. Савенков, В.Е. Чиркин</i>	18
Конституция Российской Федерации и участие граждан в осуществлении правосудия <i>М.И. Клеандров</i>	30
Конституция и ценности конституционализма как мега-парадигмы <i>И.А. Кравец</i>	44
Конституционная мифология: возникновение, предназначение и практика применения ( <i>Часть 1</i> ) <i>И.Н. Барциц</i>	56
Конституция Российской Федерации о правах коренных малочисленных народов: намерения и реальность <i>В.А. Кряжков</i>	71
Конституция – основной источник экологического права <i>М.М. Бринчук</i>	83
* * *	
Трансгрессия законодательных терминов и дефиниций в контексте отраслевой автономии <i>А.С. Гамбарян, Л.Г. Даллакян</i>	93

---

## ГОСУДАРСТВО И ЦЕРКОВЬ

Светское государство ( <i>Статья вторая</i> ) <i>О.В. Мартышин</i>	104
---	-----

---

## СРАВНИТЕЛЬНОЕ ГОСУДАРСТВОВЕДЕНИЕ

Федерализм в историко-государствоведческом измерении <i>А.В. Малько, А.Д. Гуляков, А.Ю. Саломатин</i>	116
--	-----

---

## ДИСКУССИИ И ОБСУЖДЕНИЯ

Экономический конституционализм и конституционная экономика: синергия смыслов и конъюнкция перспектив. Размышления о должном и сущем по прочтении монографии: Н.С. Бондарь. Экономический конституционализм России: очерки теории и практики. М.: НОРМА : ИНФРА-М, 2017. 272 с. (Библиотека судебного конституционализма. Вып. 7) <i>Н.М. Добрынин</i>	128
Конституционно-правовая основа обеспечения правопорядка в России: современное состояние и пути оптимизации <i>А.В. Безруков</i>	139

---

---

## В СУБЪЕКТАХ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ

- Организационно-правовые формы взаимодействия общественных палат с органами публичной власти  
*Г.Н. Чеботарев* 151
- 

## АГРАРНОЕ И ЗЕМЕЛЬНОЕ ПРАВО

- К дискуссии о вовлечении части земельного участка в гражданский оборот  
*Н.Ю. Чаплин* 160
- 

## ОТЕЧЕСТВЕННЫЕ ЮРИСТЫ – УЧЕНЫЕ И ПЕДАГОГИ

- К юбилею доктора юридических наук, профессора, заслуженного деятеля науки РФ, почетного работника высшего образования России Владимира Терентьевича Кабышева  
*Б.С. Эбзеев* 166
- Общество и государство: современные точки соприкосновения и взаимодействия (К 80-летию со дня рождения и выходу в свет книги “Правовое обществоведение” профессора Ф.М. Раянова)  
*Ф.Х. Галиев, С.А. Комаров* 172
- О Евгении Алексеевиче Скрипилёве. Exemplis discimus. К 100-летию ученого  
*Е.А. Юртаева* 177
- 

## НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

- К вопросу о конституционно-правовой сущности публичной собственности  
*М.В. Бородач* 181
- 

## НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

- Государственно-правовая политика современной России в сфере наказаний: проблемы теории и практики (Обзор материалов международного научного “круглого стола” журналов “Государство и право”, “Правовая политика и правовая жизнь”, “Актуальные проблемы государства и права” и научно-образовательного ежегодника “Государственно-правовые исследования”) (*Окончание*)  
*А.В. Малько, Н.В. Кроткова, В.Ю. Стромов, В.В. Трофимов* 187
- 

## КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

- Н.М. Добрынин. Основы конституционного (государственного) права Российской Федерации: 100 вопросов и ответов. Современная версия новейшей истории государства. Практическое руководство. 5-е изд., перераб. и доп.  
*М.С. Саликов* 198
- Н.М. Добрынин. Основы конституционного (государственного) права Российской Федерации: 100 вопросов и ответов. Современная версия новейшей истории государства. Практическое руководство. 5-е изд., перераб. и доп.  
*С.Н. Чернов* 200
- Нормография: теория и технология нормотворчества. Учебник для бакалавриата и магистратуры / под ред. Ю.Г. Арзамасова  
*В.Ю. Туранин* 202
- 

## ПЕРСОНАЛИИ

- К 80-летию со дня рождения доктора юридических наук, профессора, почетного работника высшей школы РФ Николая Яковлевича Соколова 205
- 
- Указатель статей и материалов, опубликованных в журнале “Государство и право” в 2018 году 207
-

# CONTENTS

Number 12, 2018

## THE CONSTITUTION OF THE RUSSIAN FEDERATION – 25 YEARS

The Constitution of the Russian Federation – the legal basis the integration of Russian society <i>V.D. Zorkin</i>	5
Constitutional foundations of social and territorial cohesion and the differentiation of public power. The new reading and 25 years of experience with the implementation of certain provisions of the Constitution of the Russian Federation, 1993 <i>A.N. Savenkov. V.E. Chirkin</i>	18
The Constitution of the Russian Federation and the participation of citizens in the administration of justice <i>M.I. Kleandrov</i>	30
Constitution and values of the constitutionalism as a mega-paradigm <i>I.A. Kravets</i>	44
Constitutional mythology: origination, purpose and practice of application ( <i>Part 1</i> ) <i>I.N. Bartsits</i>	56
The Constitution of the Russian Federation on the rights indigenous small people: intentions and reality <i>V.A. Kryazhkov</i>	71
The Constitution is the main source of Environmental Law <i>M.M. Brinchuk</i>	83
* * *	
Transgression of legislative terms and definitions in the context of the autonomy of the branch of law <i>A.S. Gambaryan, L.G. Dallakyan</i>	93

## THE STATE AND THE CHURCH

Secular state ( <i>Article two</i> ) <i>O.V. Martyshin</i>	104
---	-----

## COMPARATIVE CONSTITUTIONAL LAW

Federalism in historical and state-studying dimension <i>A.V. Malko, A.D. Gulyakov, A.Yu. Salomatin</i>	116
--	-----

## DISCUSSIONS AND DEBATES

Economic constitutionalism and constitutional economy: synergy of meanings and conjunction of perspectives. A reflection on the needs and existing after reading the monograph: N.S. Bondar. Economic constitutionalism in Russia: outlines of theory and practice. Moscow: NORMA : INFRA-M, 2017. 272 p. (Library of judicial constitutionalism. Issue. 7) <i>N.M. Dobrynin</i>	128
Constitutional-legal basis of the Rule of Law in Russia: modern state and ways of optimization <i>A.V. Bezrukov</i>	139

## IN SUBJECTS OF THE RUSSIAN FEDERATION

Organizational and legal forms of interaction between public chambers and governmental authorities <i>G.N. Chebotarev</i>	151
--	-----

---

**AGRICULTURAL AND LAND LAW**

To the discussion on the involvement of a part of the land plot in the civil turnover

*N.Yu. Chaplin*

160

---

**DOMESTIC LAWYERS – SCIENTISTS AND EDUCATORS**

For the anniversary of Doctor of Law, Professor, honored scientist of the Russian Federation, honorary worker of higher education of Russia Vladimir T. Kabyshev

*B.S. Ebzeev*

166

Society and the state: modern points of contact and interaction (To the 80th anniversary of the birth and the publication of the book “Legal studies” by Professor F.M. Rayanov)

*Galiev F.Kh., S.A. Komarov*

172

About Eugene A. Skripilev. Exemplis discimus. To the 100 anniversary of the scientist

*E.A. Yurtaeva*

177

---

**SCIENTIFIC REPORTS**

To the issue of the constitutional spirit of public property

*M.V. Borodach*

181

---

**SCIENTIFIC LIFE**

The state-legal policy of modern Russia in the sphere of punishments: the issues of theory and practice (A review of the materials of the international scientific “The Round Table” of the journals “State and Law”, “Legal policy and legal life”, “Actual problems of the state and law” and the scientific and educational yearbook “State-legal research”) (*The end*)

*A.V. Malko, N.V. Krotkova, V.Yu. Stromov, V.V. Trofimov*

187

---

**CRITICISM AND BIBLIOGRAPHY**

N.M. Dobrynin. The fundamentals of the Constitutional (State) Law of the Russian Federation: 100 questions and answers. Modern version of the newest history of the state. Practical manual. 5th ed., revised and amended

*M.S. Salikov*

198

N.M. Dobrynin. The fundamentals of the Constitutional (State) Law of the Russian Federation: 100 questions and answers. Modern version of the newest history of the state. Practical manual. 5th ed., revised and amended

*S.N. Chernov*

200

Normography: theory and technology of norm-setting. Textbook for undergraduate and graduate / under the editorship of Yu.G. Arzamasov

*Yu.G. Turanin*

202

---

**PERSONALIA**

To the 80 anniversary since the birth of Doctor of Law, Professor, honorary worker of higher school of Russia Nikolay Ya. Sokolov

205

**The of articles and materials, published in the journal “State and Law” in 2018**

207

---